

Un vote pour tous: comment assurer la participation des personnes avec un handicap dans la co-construction législative?

Table ronde – Parlement européen, *Salle ASP 7H1*

Mardi 19 novembre, 10:00 – 12:00

En Europe, lors des dernières élections européennes, près de 500 000 personnes handicapées qui ne pouvaient pas voter auparavant ont obtenu le droit de vote à la suite de réformes en France, en Allemagne, en Espagne et au Danemark. Malgré ces avancées, 800 000 personnes se sont vu refuser le droit de vote. En plus des obstacles juridiques existants, de nombreuses personnes handicapées se heurtent également à des obstacles qui les empêchent de voter et, plus généralement, de participer à la vie politique européenne.

Pour résoudre ces problèmes et élaborer des solutions visant à aider les personnes handicapées à participer à la vie politique et à se faire entendre, une des solutions possibles est la coproduction. Dans le domaine du handicap, la coproduction est une pratique de travail inclusive entre experts par expérience (personnes handicapées), familles, prestataires de services, autorités publiques et autres acteurs importants, selon le sujet traité.

Pour explorer les opportunités offertes par la coproduction, [Coface Families Europe](#), [the European Association of Service Providers for Persons with Disabilities](#), [the European Disability Forum](#), [the European Network on Independent Living](#), [Inclusion Europe](#) and [Mental Health Europe](#), ont décidé de créer le Groupe de travail sur la production. Le groupe de travail vise à identifier et à promouvoir des pratiques coproduites qui soutiennent l'inclusion des personnes handicapées dans, entre autres, l'éducation, l'emploi et la participation politique.

Le groupe de travail a mené une étude pour examiner comment des solutions coproduites ont été développées en Belgique, en République tchèque, en France et à Malte. Cet évènement est l'occasion de présenter les conclusions de ce travail de coproduction mais également de donner à tous et à toutes l'occasion de discuter ensemble des obstacles existants à la participation politique des personnes handicapées dans la cité.

A vote for all: how can co-production improve the political participation of people with disabilities?

Roundtable – European Parliament, *Room ASP 7H1*

Tuesday November 19th, 10:00 – 12:00

In Europe during the last European elections, while nearly 500.000 people with disabilities who could not vote before were granted the right to vote following reforms, 800.000 people were still denied the right to vote. On top of existing legal barriers, many people with disabilities also face obstacles that prevent them from voting and participating in the European political life.

To address these issues and develop solutions to better support people with disabilities to participate in political life and make their voice heard, the solution can be found in co-production. In the disability field, co-production is an inclusive working practice between experts by experience (people with disabilities), families, service providers, public authorities and other stakeholders according to the topic discussed.

To explore the opportunities offered by co-production, [Coface Families Europe](#), [the European Association of Service Providers for Persons with Disabilities](#), [the European Disability Forum](#), [the European Network on Independent Living](#), [Inclusion Europe](#) and [Mental Health Europe](#), decided to create the Co-Production Task Force. The task force aims to identify and promote co-produced practices that support inclusion of people with disabilities in -among other things- education, employment and political participation.

The Task Force carried out a study to explore how co-produced solutions have been developed in Belgium, Czechia, France and Malta. As the study will be released in November, this roundtable is organised to present its findings and to give an opportunity for all to discuss together on the existing barriers to political participation and how the solutions that are being “co-produced” can support a better inclusion of people with disabilities.

Roundtable – European Parliament, Room ASP 7H1

Tuesday November 19th, 10:00 – 12:00

Welcoming address

10.00 - 10.10

Pascal DURAND, *MEP, Renew Europe Group*
Luk ZELDERLOO, *Secretary General of EASPD*

“Promising practices on support models to ensure the right to vote for all. Final Report”

10.10 - 10.20

Elma PAULAUSKAITE, *Policy Impact Lab*

Round Table discussion 1:

Remaining barriers to participation in the last European elections for voters with disabilities and how to address them.

10:20 - 11:00

Moderator: Alejandro MODELO, *European Disability Forum*
Rapporteur: Frank SIOEN, *European Network on Independent Living*

11:00 - 11.10

Coffee break

Round Table discussion 2:

How co-production can lead to an improvement of political participation of persons with disabilities?

11:10 - 11:50

Moderated by Marion WALSMANN (TBC)
Rapporteur Irene BERTANA, *COFACE Families Europe*

Closing remarks

11:50 - 12:00

Sylvie GUILLAUME, *MEP, S&D group.*
Milan ŠVEŘEPA, *Director of Inclusion Europe*

Interprétation en introduction et en conclusion : français vers anglais.

Live translation during the introduction and the conclusion: French to English